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K evesen tudják, de olyan szerencsések vagyunk, hogy itt, a lakóhelyünkön le-
hetünk tanúi az egyik legérdekesebb nyáresti jelenségnek: a szentjánosbogarak 
táncának. Júniustól egészen július végéig, meleg nyári estéken nedves réteken, 

erdőkben figyelhetjük meg a fű fölött keringő s a fűben felvillanó morzejeleket. A cím-
lapon látható fotómat Piliscsaba nyugati szegélyén, a Lőtér felé vezető úton, a Barangoló 
lovarda utáni elágazásnál jobbra fordulva, egy tölgyerdő mélyén készítettem. 

A nőstény szentjánosbogár a teljes sötétség beálltakor, Magyarországon este 10 óra 
körül kapcsolja be lámpását. Általában mozdulatlanul ül a talajon, legfeljebb a növé-
nyekre mászik fel, hogy fénye észrevehetőbb legyen. A hímek repülve keresik meg a 
fűben, avarban rejtőző nőstényeket.

A szentjánosbogararak tánca tényleg varázslatos élmény, de fotózásuk nem egysze-
rű dolog. Megpróbálom leírni, hogyan készült a címlapfotó: 1. Értékelhető képet csak 
úgy lehet készíteni, hogy még világosban elhelyezkedünk a terepen, és megpróbáljuk 
kitalálni, hogy hol is fognak repülni a bogarak. 2. Masszív állványra helyezzük a gépet 
(olyan gépet kell választani, amiben jó minőségű szenzor van, ami nem zajosodik, ha 
felnyomjuk az érzékenységet). Én ISO 800-at használtam. 3. Válasszunk nagyon fény-
erős, enyhe nagylátószögű objektívet. (Én Fuji ART 1,4/35mm lencsét használtam.) 4. 
Szereljünk fel egy (vezetékes vagy rádiós) önkioldót a gépre. 5. Becsüljük meg, hogy a 
bogarak hol fognak az objektív előtt repülni (!?), kapcsoljuk ki az autofókuszt, és állítsuk 
be az élességet a kiválasztott távolságra. 5. A záridőt is állítsuk manuálisra. Én 10 má-
sodpercre állítottam. 6. Amikor már sötétedik, akkor készítsünk néhány képet magáról 
a helyszínről, ez jól jön majd később. 7. Amikor teljesen sötét lesz, akkor erősen imád-
kozzunk, hogy a bogarak tényleg ott repüljenek, ahova mi várjuk őket. 8. Ha mindezek 
után tényleg megjelennek a bogarak, akkor a távkioldó segítségével készítsünk annyi 
képet egymás után, amennyit csak tudunk, illetve ameddig tart a tánc. 9. Ha hazaér-
tünk, akkor Photoshop segítségével másoljunk egymásra annyi képet, amennyit jónak 
látunk. (A címlapkép kb. 10 felvétel egyesítésének eredménye.) 

A fentiekből talán érzékelhető, hogy esténként egy, talán-talán kettő fotóra tehetünk 
szert erről az érdekes természeti jelenségről. 

Fáth Péter

ESEMÉNYEK

Május 20-án az FM KASZK Dr. Szepe-
si László Mezőgazdasági, Erdészeti 
Szakképző Iskolájában 3. alkalommal 

rendeztük meg a Szepesi-napot családoknak, 
kicsiknek és nagyoknak. Ez a nap ökoiskolai 

egész napos rendezvényt színesítették a kézmű-
ves foglalkozások, a kalandpark kötélcsúszdával, 
volt figuratív plazmavágás, lego robotok, mobil 
játszóház, motorfűrészes faszobrászat, előadás a 
japán kultúráról, néptáncbemutató és táncház, 
vadászati és díszmadár-bemutató, traktoros 
ügyességi próba, tehát minden, ami kicsiknek 
és nagyoknak egyaránt érdekes program lehe-
tett. A piliscsabai amatőr festők is jelen voltak 
gyönyörű alkotásaikkal. A délutánt a Thursday 
zenekar koncertje zárta.

A visszajelzések alapján a Szepesi-nap ismét 
nagyon jól sikerült, amiben nélkülözhetetlen 
szerepe volt munkatársainknak, támogatóink-
nak. Köszönjük tehát nekik, s mindenkinek, 
aki szakmai tudásával, anyagiakkal vagy más 
módon támogatta a rendezvényt. Nélkülük nem 
jöhetett volna létre ez a szép program.

szöveg: Börzsönyi Tünde igazgató,
fotó: Balasi Anikó

A Szepesi-napra nemcsak az 
iskolával kapcsolatban álló, 
vagy az iskola tevékenysége 
iránt érdeklődő diákokat és 
szüleiket várták. A kapuk min-
den család előtt nyitva álltak, 
hiszen a szó szerint és átvitt 
értelemben is természetközeli 
esemény az iskola és a MIKK 
együttműködése által egyben 
városi gyermeknap is volt. 

HOGYAN FOTÓZZUNK  
SZENTJÁNOSBOGARAKAT?

programunknak fontos eseménye volt, így több 
minden szólt a természetvédelemről, környezeti 
értékeink védelméről, mely az iskolánkban ok-
tatott mezőgazdasági és erdészeti szakmákhoz 
kapcsolódóan igen fontos érték számunkra. 

Rendezvényünk az ünnepélyes megnyitó-
val indult, ahol Farkas András polgármester is 
megtisztelt bennünket jelenlétével, s köszön-
tötte a jelenlévőket. A program a Nemzetközi 
Erdészeti Projekt bemutatásával folytatódott, 
mely projekt keretében iskolánk is részt vesz 
egy, az erdészethez kapcsolódó e-learning tan-
anyag elkészítésében. Ezt követte a 11. osztályos 
diákjaink által készített, igen jó hangulatú és vi-
dám összeállítás arról a parlamenti látogatásról, 
melyre pályázat útján jutottak el.

Mindezek után indult maga a Szepesi-nap, 
számtalan változatos programmal: többek kö-
zött a Művelődési Információs Központ és 
Könyvtárral közös szervezésben volt gyermek-
koncert, bohóc műsor, ajándék kürtőskalács. Az 

Felelős kiadó: Piliscsaba

Város Önkormányzata 
XXVii. éVFolyam, 7. szám

Hirdetésfelvétel az augusztusi számba: 
július 12-ig.

hirdetési díjak:
1/1 (188 mm X 263 mm) 48 000 Ft
1/2 (188 mm X 128 mm) 24 000 Ft
1/4 (90 mm X 128 mm) 12 000 Ft
1/6 (188 mm X 50 mm) 8 000 Ft
1/8 (59 mm X 90 mm) 6 000 Ft
1/16 (59 mm X 45 mm) 3 000 Ft

Főszerkesztő: sólyom ágnes  

munkatársak:
balasi anikó, lichtneckert eszter, 

PalkoVics mária 

elérhetőségeink:
Piliscsabai.Polgar@gmail.com,  

tel.: +36 70 866 3289
a kÖVetkező laPzárta: július 12.

A szerkesztőség fenntartja  
a beérkezett nyersanyagok  

szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. 

Az újságban megjelenő hirdetések 
valóságtartalmáért  

felelősséget nem vállalunk. 

A Piliscsabai Polgár havonta 2800 
példányban, ingyenesen jelenik meg.

 
tÖrdelés, nyomdai előkészítés:  

barcsik géza

címlaPFotó: 
Fáth Péter: szentjánosbogarak tánca 

nyomda: Pethő nyomda 

hirdetésFelVétel:

Piliscsabai.Polgar@gmail.com  
+36 70 866 3289

SZEPESI-NAP 2017



6 7

ÖNKORMÁNYZAT

FEJLESZTÉSTŐL 
FEJLESZTÉSIG
Beszélgetés 
Farkas András polgármesterrel

MIT  
TEHETÜNK  
A FÁINKÉRT?

Ha most kellene mérleget vonni: hogy állunk 
a fejlesztésekkel?

Most két olyan nagy beruházás folyik, ami Pi-
liscsaba szolgáltatásainak színvonalát és épület-
állományát is javítja majd a jövőben. Ezek az új 
óvoda és az orvos rendelő felújítása. Ezáltal az 
intézményeink tekintetében jelentős előrelépést 
könyvelhetünk el. Nagyjából az önkormányza-
ti ciklus felénél járunk, a következő két és fél 
évben meg kell kezdenünk a település további 
hiányzó infrastruktúrájának kiépítését. Azaz 
minden erőnkkel a csatornázásra, az útépíté-
sekre és a vízelvezetésre kell koncentrálnunk. 
A lehetőségeink szűkek, ennek ellenére már 
megkezdtük a fejlesztések a jogi előkészítését, és 
számos – más településeken már bevált – pénz-
ügyi konstrukciót értékeltünk ki, illetve folya-
matosan pályázunk állami és uniós forrásokra. 
Jelenleg is elbírálás alatt áll egy négy utca aszfal-
tozására vonatkozó pályázatunk. Bízom abban, 
hogy rövidesen kézzel fogható eredményeket 
érünk el.

Hogy halad az óvodaépítés? 

Az építkezés az ütemezésnek megfelelően halad. 
Most, amikor beszélünk, már a főfalakat húz-
zák, nagyon látványos a haladás.

Az óvoda egy több mint 100 éves hársfa köze-
lében épül, időközben kiderült,  
hogy a fa beteg.

Nehéz helyzetbe kerültünk, ugyanis kide-
rült, hogy a fa beteg. Annak érdekében, hogy 
szakmailag megalapozott döntést hozzunk, szá-
mos szakvéleményt kértem be, többek között 
a Faápolók Országos Szövetségének elnökének 
véleményét is. A szakvélemények kimondták, 
hogy a fát sajnos ki kell vágni, mert közvetlen 
életveszélyt jelent nem csak a leendő óvodások-
ra, hanem a jelenleg ott dolgozó munkásokra is. 
Bár kaptunk ezzel elllentétes véleményt is, a ki-
vágásnál bebizonyosodott, hogy a fa korhadása 
olyan szintet ért el, amely közvetlen és állandó 
életveszélyt jelentett. A fa legnagyobb húzásnak 
kitett oldalán például kevesebb mint egy centi-
méter volt az élőszövet vastagsága. Az önkor-
mányzat azonban a fa értékének megfelelően a 
település területén nagyságrendileg 200 fát ültet 
majd. 

Hogy áll a magdolnavölgyi  
társasház-projekt?

Az áprilisi lakosági fórum óta megtörténtek a 
szakhatósági megkeresések, lassan az összes 
válasz megérkezik, így a téma hamarosan újra 

K öztudott, hogy Piliscsabán komolyan 
vesszük az ősfáink, fasoraink védelmét. 
Most mégis olyan dolgot kell elhatároz-

ni, amit senki sem akart, hogy bekövetkezzen, 
és sokan talán nem is értenek egyet a nehezen 
meghozott döntéssel.

Az erdészeti udvarban álló 120 éves kisleve-
lű hárs (Tiliacordata) sorsáról kellett dönteni a 
város vezetésének. Az épülő U alakú óvoda ter-
veit – nagyon okosan – úgy készítették el, hogy 
az udvar központi terét az öreg hársfa uralja és 
árnyékot adjon az épületnek és az alatta játszó 
gyermekeknek. 

Miután már megkezdődött az építkezés, bi-
zonyos jelek miatt felmerült a gyanú, hogy a fa a 
látszat ellenére nem egészséges, belül korhadás-
nak indult. Ezért az önkormányzat megbízást 
adott egy műszeres vizsgálatra, hogy mérési 
adatokra támaszkodva dönthessék el, mekkora 
a baj, lehet-e biztonságosan üzemeltetni az óvo-
dát egy ilyen fa környezetében. A vizsgálatra a 
helyi Dendrokomplex Kft.-t kérték fel, akik az 
úgynevezett Fakop 3D mérőműszerrel ez év 
május 18-án a vizsgálatot el is végezték.

A vizsgálat eredménye a vártnál sokkal ked-
vezőtlenebb eredményt hozott. Kimutatta, hogy 
a fa törzsében jelentős odvasodás van. Nemcsak 
a belső szövetekben, hanem a törzs bizonyos 
helyein a felszínig hatolóan. Ez helyenként lát-
ható is a fa törzsén. Jelentős a korhadás a föld 
feletti részben is, áthúzódva a gyökérzetre. Ez 
óriási kockázati tényező a kidőlés valószínűsége 
tekintetében. A szakvélemény hasonló mértékű 
korhadást állapított meg a fő tartóágaknál is. A 
mérési eredmények összegzéseként a szakértői 
vélemény a fa kivágását javasolta.

Ebbe a nem várt eredménybe nehéz volt 
belenyugodni. A végső döntés előtt meg kellett 
próbálni egy esetleges alternatív megoldás lehe-

tőségét is. Ezért személyes ismeretségek révén 
felvettük a kapcsolatot két, a szakmában elismert 
szakemberrel, dr. Gerzson László ny. egyetemi 
tanárral és Tóth Imre dendrológussal, akik egy 
helyszíni szemle és a fenti szakértői vélemény 
áttanulmányozása után mondták el vélemé-
nyüket. Megkérdeztük, hogy lehetséges-e meg-
növelni a fa élettartamát valamilyen speciális 
faápolási módszerrel (mechanikus törzserősítés, 
korona tartóágak egymáshoz rögzítése, könnyí-
tő koronacsonkolás). A szakértők elmondták, 
hogy a Dendrokomplex Kft. diagnózisa helyes, a 
következtetései megalapozottak. Elmondták azt 
is, hogy a hársra jellemző, hogy fája hosszirány-
ban nagyon könnyen hasad. Ezért a súlyosan 
károsodott, odvas törzs bármikor kettéhasadhat 
a korona hatalmas súlyterhelése következtében. 
Az esetleges mechanikai megerősítések egy ar-
borétumban még talán időszakos megoldást 
jelentenének, de egy óvoda kertje a legmaga-
sabb kockázati kategóriába sorolandó hely, ezért 
ilyen megoldásokat itt nem lehet alkalmazni, 
szerintük is elkerülhetetlen a fa kivágása.

A két szakembert is megérintette a gyönyörű 
fa szomorú sorsa, ezért konzultáltak a Faápolók 
Országos Szövetségének elnökével arról, hogy 
több évtizedes tapasztalatai alapján tudna-e ja-
vasolni bármilyen alternatív megoldást. Sajnos 
az elnök úr is megerősítette a korábbi vélemé-
nyeket, miszerint ezt a csodálatos hársfát a le-
endő óvoda kertjében nem szabad, nem lehet 
megtartani. Ilyen kockázatot nem szabad felvál-
lalni!

Ez az eset felhívja a figyelmet arra, hogy vá-
rosunk fái óriási értéket képviselnek. Az idős 
példányok elvesztése pótolhatatlan veszteség, 
hiszen a megfelelő pótlásuk után is évtizedeket 
kell várni, amíg igazi szépségüket megmutat-
ják, valamelyest pótolják a korábbi fa esztéti-
kai, ökológiai vagy használati értékét. Ennek az 
évszázados fának is az tette szükségessé az idő 
előtti kivágást, hogy az évtizedekkel korábbi vil-
lámcsapás okozta súlyos sérülését nem kezelték 
időben, és a koronaalapból kiinduló korhadás 
mostanra a végzetét okozta.

Lőw Andrea

a képviselő-testület elő kerül. Egy-másfél hó-
napon belül megtörténhet a helyi építési sza-
bályzat módosítása, és hozzájutunk a 100 millió 
forint fejlesztési pénzhez. A lakossági fórumon 
elhangzott kérdéseket, valamint a határidőn túl 
érkezett további két kérdést is megválaszolta a 
főépítész, az előbbieket a képviselő-testület is 
elfogadta. A lakossági kérdések jellege azt mu-
tatja, hogy a magdolnavölgyi lakosok érthetően 
saját érdekeiket képviselik, nem a projekt ellen 
vannak, hanem inkább ellenszolgáltatásokat 
szeretnének. Összességében elmondható, hogy 
Magdolnavölgyet előnyök érik a társasház épí-
tése kapcsán született megállapodásnak kö-
szönhetően: épül egy gyalogátkelőhely és köz-
lekedési csomópont közvilágítással 60 millió 
forint értékben, hanem ezen felül 100 millió 
forint érkezik a vállalkozótól, melyet az óvodai 
beruházás és az orvosi rendelő felújítására for-
dítunk. Ezek is közvetlenül érintik őket, hiszen 
az ő körzetes óvodájuk épül, az orvosi rendelő 
pedig az ő orvosi rendelőjük is egyben. 

Örökzöld téma a vízelvezetés. Történt  
előrelépés az utóbbi fél évben?

A Magyar Közúttól és a nemzeti fejlesztési mi-
nisztertől ígéretet kaptunk arra, hogy még az 
idén elkészül a Kenderesi út–10-es út csatlako-
zása, és ezzel egy csomagban két áteresz cseréje 
a Berek utcánál és a Dűlő utcánál. Ez nagyjából 
100 millió forintos beruházást jelent. Jelenleg 
ezek az átereszek eltömődtek, szűk a kereszt-
metszetük, részben beszakadtak.  Célunk az, 
hogy az északról érkező vizeket a Kenyérmezői-
patakba tudjuk bekötni, ehhez többek között 
ezen a két átereszen keresztül vezet az út. Vis 
major pályázaton is indulunk, hogy az utolsó 
szakaszon - a Dűlő út áteresztől a kenyérmezői 
patakig – is meg tudjuk építeni az árkot. Ez egy 
kb. 25 millió forintos beruházás. Ezzel jelentő-
sen csökkenni fog az a probléma, amelyet a tele-
pülés mélyebben fekvő területeinek szennyvíz-
elöntése jelentett. A témához kapcsolódik, hogy 
a 10-es út mentén a kocsi-behajtó alatti vízát-
ereszeket is bővíteni kell, ehhez szükség lesz a 
lakosok együttműködésére is. 

Milyen egyéb fejlesztések várhatók  
a közeljövőben?

Az Egyetem utca felújítását a közeljövőben meg 
tudjuk kezdeni. 

Ez mit takar?

A területen lévő panelházak előtt igen rendezet-
len a terület.  Az a cél, hogy kialakítsunk egy sé-
tányt, a tájépítészeti tervek már elkészültek. Az 
utca megújítása igazi „patchwork” munka lesz. 
A ház lakói finanszírozzák a járdát, az üzlettulaj-
donosok a kiülő teraszokról és a virágágyások-
ról gondoskodnak., az önkormányzat a házak-
ból kivezető járdákat építteti meg.  Folytatjuk a 
Szent László király úti gesztenyesort, az Egye-
tem utcán fiatal gesztenyefákat fogunk ültetni.

Májusban elköltözött a CIB bank pilis-
csabai fiókja. Mi lesz az épületrésszel? 

Amikor a ’90-es évek végén megépült a vá-
rosháza, finanszírozóként beszállt az Inter 
Európa Bank, a CIB bank elődje. A megál-
lapodás értelmében az ingatlanrész bérleti 
jogát 99 évre kapták meg. Ebből még hát-
ra van körülbelül 80 év. Egyelőre keressük 
a legjobb megoldást, de az önkormányzat 
ajánlatot tett az épületrész megvásárlására 
is. Az egyeztetések zajlanak, célunk megte-
remteni annak a lehetőségét, hogy egy igazi, 
városhoz méltó ügyfélszolgálat működhes-
sen az épületben. 

Mi a helyzet a közmunkaprogrammal? 

Az építőipar fellendülésével a közmunkása-
ink el tudtak helyezkedni, ez mindenképpen 
örvendetes hír. Számunkra azonban ez azt 
is jelenti, hogy kevés a munkás kéz.  Közel 
42 ezer négyzetméternyi közterületet kell 
rendben tartanunk, ehhez kevés az embe-
rünk. Most, ennek a beszélgetésnek a kere-
tében is hangsúlyozottan kérem a lakosokat, 
hogy a saját portájuk előtt nyírják le a füvet, 
tartsanak rendet – mindezt egyébként 1991 
óta helyi rendelet is meghatározza. Külön 
levélben kértem, hogy a városban működő 
oktatási-szociális intézményeket is, hogy 
mutassanak példát. Számos intézmény előtt 
nincs lenyírva a fű, rendezetlen a környezet. 
Szeretném, ha mindannyian megértenénk: 
Piliscsaba rendezettsége közös felelőssé-
günk. 

Mi az Ön véleménye a kutyamenhely 
üggyel kapcsolatban? 

Nagyon sok lakossági panasz érkezett hoz-
zám is, hogy a külterületen lévő, de köz-
vetlenül belterület mellett működő kutya-
menhely hangos, és zavarja a lakosokat. 
Megértem, hogy a hangos kutyaugatás meg-
keseríti az ott lakók életét. Másrészt nagyon 
szeretem a kutyákat. A mi családunkban is 
több vizsla van, a mi kutyánk is egy mentett 
vizsla. Kifejezetten szívemen viselem a ku-
tyák sorsát, ugyanakkor az a véleményem, 
hogy egy ilyen farmnak a helye külterület, 
ahol működésük nem zavarja a lakókat. 
Rendkívül sajnálom, hogy elmérgesedett 
a helyzet. Ez egyébként hatósági ügy, te-
hát személy szerint nem befolyásolhatom.  
Amit a hivatal tett, az mind szabályos volt. 

Balasi Anikó
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Napokat, heteket késik a szemétszállítás 
a városban. Amikor ez a cikk készül, a 
szelektív hulladék egy hete vár az el-

szállításra, a zöldhulladékos zsákok hetek óta 
rostokolnak a házak előtt. Vannak helyek, ahol 
a kommunális hulladék elszállítása is napokat 
késik. Miért – tesszük fel a kérdést egyre többen 
–, mikor korábban működött a rendszer?

Természetesen ennek is jó oka van. A hulla-
dékszállítás berkeibe legtöbben nem látunk bele, 
így a szolgáltatást Piliscsabán végző Zöld Bicske 
Nonprofit Kft. ügyvezetőjétől, Teszár Tamástól 
próbáltunk meg válaszokat kapni, és kiokosodni 
a témában.

Milyen szakrendelések működnek a rendeMi 
okozza az utóbbi időszakban a fennakadáso-
kat a szolgáltatásban?

A hulladékgazdálkodási 
közszolgáltatási rendszer 
országos átalakítása so-
rán sok többletfeladatot 
kaptunk. A legfontosabb 
és társaságunkat legin-
kább megterhelő válto-
zás, hogy a zöldhulladé-
kot havi gyakorisággal 

kell összegyűjtenünk – ezt az OHKT, az országos 
hulladékgazdálkodási közszolgáltatási terv hatá-
rozza meg. Korábban voltak olyan települések, 
ahol csak évi 1-2 gyűjtés volt, ezzel szemben 
most – a januári két fenyőfagyűjtéssel együtt – 
10 zöldhulladékgyűjtést kell tartanunk minden 
településen.

És ehhez kicsi a kapacitás?

Az eszközeink és a munkavállalói állományunk 
bővítése nélkül csak túlórát elrendelve, szombat-
ra tudtuk beilleszteni a zöldhulladékgyűjtést, így 
viszont jó néhány sofőrnek és rakodónak már 
május végére elfogyott a munka törvénykönyve 
szerint megállapított éves túlórakerete. Ráadásul 
a hazai fuvarozók és a munkaerő szabad vándor-
lása miatt az európai fuvarozó társaságok „elszív-
ják” a teherautósofőrök jelentős részét, így szinte 
lehetetlen további sofőröket találni – különösen 
az ország gazdaságilag legfejlettebb térségében.

Olvasóink arról értesítettek, hogy gond-
jaik vannak a levélkézbesítéssel Pilis-
csabán, főként a klotildligeti részen. 

Rendszeres, hogy nem érkeznek meg a leve-
lek, számlák, csekkek, értesítők. Gyakran egy 
kupacban találnak meg több levelet, a kerítés 
deszkái közé tűzve, kézbesítetlenül, amit aztán 
a lakók próbálnak meg célba juttatni. A prob-
lémákkal megkerestük a Magyar Postát, ahol a 
sajtóosztály válaszolt a kérdéseinkre.

Piliscsabán két posta áll az ügyfelek rendel-
kezésére: a Piliscsaba 1 posta a Bajcsy-Zsilinsz-
ky út 3. szám alatt, a Piliscsaba 3 – Klotildliget 
posta pedig a Pázmány Péter Katolikus Egye-
tem területén, az Egyetem utca 1. szám alatt ta-
lálható. A postához hat kézbesítési járás tarto-
zik, ennek megfelelő számú kézbesítővel. Mint 
megtudtuk, a Posta a központi régióban és 
Nyugat-Magyarországon is munkaerőhiánnyal 
küzd, mint ahogy egyébként a hazai logiszti-
kai iparág egésze. Bár a hiány sehol nem olyan 
mértékű, hogy fennakadást okozna a szolgálta-
tások teljesítésében – nyilatkozta Apáthi-Tóth 
Kata sajtószóvivő –, időszakos munkaerőhiány 
természetesen itt is előfordulhat. De a Magyar 
Posta mindent megtesz annak érdekében, 
hogy az üres álláshelyeket mihamarabb betölt-
se, addig pedig munkaerő-átcsoportosítással 
látják el a feladatokat.

A Bajcsy-Zsilinszky 
úti posta élén legutóbb 
2017. március elején 
történt váltás, jelenleg 
Komlósi Károly a pos-
tavezető. Ez év január 
elsejével pedig átalakult 
a postai rendszer, azóta a 
pilisvörösvári posta mű-

ködik körzeti postaként. 18 település, 20 pos-
tahely és egy kirendeltség tartozik az irányítása 
alá, tehát a vörösvári posta látja el ezek – köz-
tük a piliscsabai posták – szakmai és értékesí-
tési feladatait is. A körzeti postavezető, szintén 
január elsejétől, Kepplerné Jószai Hajnalka, aki 
harminc éve vörösvári lakos, s csaknem 20 
éve postás. „Napi kapcsolatban vagyunk va-
lamennyi körzetbeli postánkkal – mondta el 
megkeresésünkre –, közösen oldjuk meg a fel-
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Más településen is jellemző ez, vagy csak 
Piliscsabán?

A pilisi térség többi településén is vannak el-
maradások. Próbáljuk orvosolni az áldatlan 
állapotot munkaerő-felvétellel és újabb használt 
járművek vásárlásával. Egy gyűjtőjármű már jú-
nius 14-én munkába állt, egy másik várhatóan 
a jövő hét elején indulhat el. Emellett folyama-
tosan visszaállnak a szolgáltatásba a javításról 
kikerülő autók, de sajnos ezzel párhuzamosan 
újabbak esnek ki.

Van fontossági sorrend az elszállításnál?

A vegyes (kommunális) hulladék elszállítása 
előnyt élvez, de a kapacitásaink függvényében 
délutáni műszakokat is szervezünk, ezért kérjük 
az ingatlanhasználókat, hogy minden el nem 
szállított hulladékot hagyjanak az ingatlan előtt, 
mert előfordul, hogy este 8-9 óra körül érnek 
oda a járműveink.

Jobb híján tehát annyit tehetünk, hogy kint 
hagyjuk a hulladékot, és várunk türelemmel. 
Vagy akár be is állhatunk kukásnak, a Zöld 
Bicske ugyanis nagy erőkkel keres sofőröket és 
rakodókat. A munkaerőhiány miatt B kategóri-
ás kisteherautók üzembe állítását tervezik, tehát 
már a C kategóriás jogosítvány sem elvárás a 
munkakör betöltéséhez.

Ez azonban csak a problémák egyik része, a 
cégnek jelenleg a közszolgáltatási szerződé-
sekkel is gondjai vannak. Ennek egyik oka az, 
hogy nem sikerült teljesíteni az elvárt szelek-
tív hulladékmennyiséget – mondta el lapunk-
nak Teszár Tamás:

A hulladékgazdálkodási közszolgáltatási 
tevékenység ellátásának feltételei közé tavaly 

bekerült egy új 
d o k u m e n t u m : 
a „megfelelősé-
gi vélemény”. A 
megfelelőségi vé-
lemény kiadása-
kor azt vizsgálják, 
hogy a közszol-
gáltató tevékeny-
sége, gyakorlata 
hozzájárul-e az 
országos hulla-
dékgazdálkodási 
közszolgáltatási 
tervben (OHKT) 
foglalt célok 
meg valósításá-
hoz. A célokat 
az EU előírásai-
nak megfelelően 

állították össze. Az egyik legfontosabb cél a 
szelektíven gyűjtött, anyagában hasznosít-
ható csomagolási hulladékok „eltérítése” a 
lerakástól. Az OHKT-ban meghatározott egy 
főre jutó éves mennyiségeket egyelőre nem 
tudjuk teljesíteni, ehhez szemléletformálásra 
és a gyűjtési hálózat bővítésére is szükség lesz. 
Évente, fejenként 10 kg papír, 6 kg üveg, 4 kg 
műanyag és 1 kg fém csomagolási hulladékot 
kell összegyűjtenünk. Ha nem érjük el az el-
várt mennyiséget, a megfelelőségi vélemény 
visszavonásra kerül. Ez az egyik oka a meg-
felelőségi vélemény mostani visszavonásának.

Van, ahol emiatt megszűnt a szerződés?

18 településen, közel 100 000 lakosnak nyúj-
tunk szolgáltatást. Az önkormányzatokkal 
kötött közszolgáltatási szerződéseinket – 
jogszabályi előírás miatt – az önkormányza-
tok mérlegelés nélkül felmondják, de a hat 
hónapos felmondási idő alatt a szolgáltatást 
továbbra is ellátjuk. Hat hónap alatt kell az 
önkormányzatoknak a hulladékgazdálkodási 
közszolgáltatást koordináló szervvel (NHKV 
Zrt.), a többi önkormányzattal, az önkor-
mányzati társulással és a közszolgáltatóval 
megoldást találni a kialakult helyzetre.

Várhatóan visszaszerzi-e a cég a megfelelő-
ségi véleményt, hogy működhessen?

A megfelelőségi vélemény megszerzése érde-
kében minden szükséges lépést megteszünk.

Sólyom Ágnes

Mindennapi  
levelünk

merülő napi problémá-
kat, helyzeteket, és kö-
zösen örülünk az együtt 
elért sikereknek is. Hatá-
rozott törekvésünk, hogy 
olyan posták működje-
nek országszerte, ame-
lyek megfelelnek a mai 
kor követelményeinek, 
hiszen ügyfeleink elé-
gedettsége ugyanolyan 
releváns, mint a szabá-
lyozásoknak megfelelő 
működés kialakítása és 
szinten tartása.”

Ha azt nézzük, mit 
tett a Posta az ügyfél-
elégedettségért Pilis-
csabán, meg kell emlí-
tenünk a nyitvatartás 
felülvizsgálatát. Az el-
múlt egy évben Farkas 
András polgármester 
többször is egyeztetett a postai vezetőkkel, 
ennek eredményeképpen az elmúlt év szept-
embertől novemberig tartó időszakában pilot 
jelleggel hosszított nyitvatartást vezettek be (a 
korábbi hétfői 08.00–18:00 órai nyitvatartást 
2016. 09. 01-től 08:00–20:00-ra, a keddi 
nyitvatartást 08:00–16:00 óráról 08:00–14:00 
órára módosították). A forgalommérési adatok 
nem támasztották alá a nyitvatartási idő bő-
vítését, ennek ellenére márciustól hétfőn este 
7-ig tart nyitva a Bajcsy-Zsilinszky úti posta, 
az egyetem területén működő pedig hétközna-
pokon 8:30 és 16:30 között elérhető.

Ami viszont a kézbesítési problémákat 
illeti, ezekért az újság útján is elnézést kért a 
posta a lakosságtól, igyekeznek mihamarabb 
orvosolni a hiányosságokat. De mit kezdhe-
tünk a addig is a problémáinkkal? Sokszor 
nem is tudunk arról, ha nem érkezik meg egy 
levél, így általánosságban csak reménykedni 
tudunk a helyzet javulásában. Konkrét egyedi 
esetekben viszont érdemes bejelentést tenni. 
„A piliscsabai kézbesítésre vonatkozóan hoz-
zánk is érkezett panasz – mondta el Apáthi-
Tóth Kata –, ezeket az észrevételeket vagy 
bejelentéseket minden esetben megvizsgál-
juk, s lehetőségeinkhez mérten mihamarabb 
megtesszük a minőség- és szolgáltatásjavító 
intézkedéseket. Természetesen az ügyfelek 
visszajelzései fontosak számunkra, ezért java-
soljuk, hogy bármilyen kézbesítési hiányosság 
vagy észrevétel esetén forduljanak közvetlenül 
ügyfélszolgálatunkhoz!” A körzeti postavezető 

A Zöld Bicske Nonprofit Kft. 
szelektív és zöldhulladék gyűjtésére 
rakodókat és kisteherautó-vezetőket 
keres a pilisvörösvári térségben. A 
sofőrök számára a követelmény: B 
kategóriás jogosítvány. Jelentkezés: 

info@zoldbicske.hu

Észrevételek, bejelentések: lakos-
sági ügyfeleinknek a 06-1-767-8282 
telefonszámon hétfőtől szerdáig és 
pénteken 08:00–17:00, csütörtö-
kön 08:00–20:00 óráig, e-mailben: 
ugyfelszolgalat@posta.hu. További 
ügyfélszolgálati elérhetőségek: posta.

hu/ugyfelszolgalat

Gondok vannak  
a hulladékszállításban

is arról számolt be, hogy érkeznek hozzájuk 
ügyféljelzések. „Ezeket a jelzéseket folyamato-
san elemezzük, és a szükséges beavatkozásokat 
megtesszük, akár helyi szinten, akár a körzet 
vonatkozásában. Szívesen fogadjuk a visszajel-
zéseket, hiszen a közös információk segítik a 
felmerülő igények kielégítését.”

Ügyfélpanaszok ide, munkaerőhiány oda, a 
legnagyobb csatáit az időjárással vívja a posta, 
hiszen a téli jeges, csúszós útviszonyok ugyan-
olyan jelentős terhelést jelentenek a kézbesítők 
számára, mint a forró nyári napok. Ha valami-
vel mégis akarjuk segíteni a munkájukat, akkor 
tegyünk ki házszámot és postaládát – javasolja 
Kepplerné Jószai Hajnalka: „Úgy gondolom, 
fontos felhívni a lakosság figyelmét a megfelelő 
méretű és állapotú levélszekrények kihelyezé-
sére, valamint a pontos házszám feltüntetésé-
re. Ezek okozzák a leggyakoribb nehézséget a 
kézbesítők számára, főleg helyettesítés esetén. 
Mindannyiunk közös érdeke a küldemények 
pontos és biztonságos kézbesítése.”

SÁ

Munkaerőhiány és megfelelő-
ségi vélemény. Miért gyűjtsünk 
szelektíven, és miért hagyjuk 
kint a szemetet türelemmel.

Kézbesítési problémák, át-
szervezés, panaszlehetőség, 
és miért legyen postaládánk 
meg házszámunk. Dióhéjban a 
postai helyzetről.
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EGÉSZSÉG

A Magyar Vöröskereszt humanitárius 
küldetéséből fakadóan feladatának 
tekinti az emberi élet védelmét, a 

fiatalok családi életre nevelését, a szülői sze-
repre való felkészítését, valamint a családok 
egészségének megőrzését. Ezért rendezik meg 
1987 óta rendszeresen a csecsemőgondo-
zó versenyt, amelyen idén az ország számos 
városából 32 háromfős csapat vett részt. A 
versenyző gyermekek és fiatalok változatos 
feladatok megoldásával adhattak számot el-
méleti tudásukról és gyakorlati ismereteikről.

A döntőnek ebben az évben városunk 
adott otthont. A Piliscsaba Vöröskereszt Alap-
szervezet tagjaira és segítőire házigazdaként 
jelentős munka hárult, az ő feladatuk volt a 

Sok család kerülhet olyan helyzetbe, ami-
kor tartós segítségre lenne szüksége idős 
vagy beteg rokona napi tevékenységei-

nek ellátásához. Ebben nyújthat támogatást az 
IRMÁK Nonprofit Kft., melynek szolgáltatásai 
kibővültek, így a meglévők megtartása – idősek 
bentlakásos ellátása, támogató szolgálat – mel-
lett lehetőség van házi segítségnyújtás, valamint 
idős és demens nappali ellátás igénybevételére a 
település idős lakosai számára.

Az intézmény a házi segítségnyújtást a jo-
gosult önálló életvitelének fenntartása érdeké-

verseny helyszíneinek biztosítása, a kellékek, 
eszközök beszerzése, a helyszínek berendezé-
se, a dekoráció, a gyerekek, a szervezők és a 
zsűri vendéglátása.  A verseny szakmai előké-
szítésében és a csapatok értékelésében meg-
határozó szerepet játszottak az Európa-szerte 
elismert védőnői hálózat munkatársai, akik 
önkéntesként végezték feladatukat a rendez-
vényen.

Az általános iskolás kategória első helye-
zettje a Pest megyei Szlovák Nemzetiségi Ál-
talános Iskola csapata lett, a középiskolások 
közül a Szabolcs-Szatmár-Bereg megyei Nyír-
egyházi Szakképzési Centrum Zay Anna EÜ 
és Informatikai Szakgimnáziumának csapata 
szerepelt a legjobban.

Országos  
csecsemőgondozó 
verseny Piliscsabán

A szervezők köszönetüket fejezik ki a  
piliscsabai védőnőknek, Piliscsaba önkor-
mányzatának, a Mezőgazdasági és Erdészeti 
Szakközépiskolának, a Béthel Evangélikus 
Missziói Otthon vezetőségének. Köszönet 
illeti az önkénteseket és családtagjaikat. To-
vábbi támogatók voltak: az EMOS HU Kft., 
az ALDI Magyarország Élelmiszer Bt., a Bak-
ker Holland Hungary Kft., a MÁK Kézműves 
Cukrászda, az MCM Élelmiszerüzlet, a Virág-
szálak Háza, a Pipacs Kávézó és az IMP Me-
dia Group., a Coca-Cola Magyarország Kft., a 
MÁK Kézműves Cukrászda, Ez a Világ Kft., 
az Árkus Irodatechnika. 

PP

A Magyar Vöröskereszt 1987 óta, idén 22. alka-
lommal hirdette meg felmenő rendszerű csecse-
mőgondozási vetélkedőjét, amelynek országos 
döntőjére május 27-én Piliscsabán került sor.

Új szolgáltatások az IRMÁK-nál
ben szükséges ellátási szükségleteinek megfe-
lelően, lakásán, lakókörnyezetében biztosítja. 
Ez jelenti az orvos előírása szerinti alapvető 
gondozási, ápolási feladatok ellátását, de se-
gítenek a személyi és lakókörnyezeti higiéné 
megtartásában, a gyógyszerek kiváltásában, az 
élelmiszerek beszerzésében, igény szerint a hi-
vatalos ügyek intézésében, valamint az egész-
ségügyi szolgáltatások igénybevételében, az 
orvoshoz való eljutásban.

A házi segítségnyújtás mellett nappali ellátás 
keretében vállaljuk idős emberek gondozását, 
akik önmaguk ellátására még képesek, vagy már 
állandó felügyeletet igényelnek, nem hagyhatók 
magukra. Szeretettel várjuk azok jelentkezését 
is, akik társaságra, elfoglaltságra vágynak. Az 
ellátottak meglévő képességeinek megőrzése 
és fejlesztése érdekében napi rendszerességgel 
szervezett egyéni és csoportos foglalkozásokat 
biztosítunk, tekintettel az egyéni gondozási 
tervekre. Az idősek klubja igénybevétele során 
reggelit és ebédet biztosítunk. Szabadidős te-
vékenységek tervezésében ellátottaink igényeit 
maximálisan figyelembe vesszük. 

Klubunkban lehetőség van olvasásra, ak-
tualitások megbeszélésére, filmek nézésére, 
zenehallgatásra, kártyázásra. Szervezünk ki-
rándulásokat, falusétákat, cukrászdalátogatást. 
Igény esetén kézműves, színjátszó és énekkari 
foglalkozások keretében biztosítjuk a szabadidő 
eltöltését. Gyönyörű, nagy kertünkben, akinek 
kedve tartja, kertészkedhet is. Hagyomány ná-
lunk a nyári kerti parti és a farsang megünnep-
lése élő zenével.

Amennyiben a hozzátartozók nem tudják 
megoldani, az idősek szállítását is tudjuk bizto-
sítani külön gépjárművel, térítési díj ellenében.
Nappali ellátás munkanapokon 8−16 óráig ve-
hető igénybe, hétvégén és ünnepnapokon nem 
tartunk nyitva.

Bónis Péter  
intézményvezető

Elérhetőség:
IRMÁK Nonprofit Kft. Idősek Otthona
Cím: 2081 Piliscsaba, Béla király u. 96.
Telefon: 06-30-31-09-996,  
munkanapokon 9−15 óráig.
www.irmak.hu



12 13

2017    ÁPRILIS-MÁJUS ESEMÉNYEK

KLOTILD-NAP

TRIANON

HŐSÖK 
NAPJA

TÚLÉLÉS SZARAJEVÓBAN 
Kiállítás a Piliscsabai Művészeti Galériában

A fákkal körülvett, árnyas Klotild tér 
sajátos atmoszférájával nagyban hoz-
zájárult az ünnepség méltóságteljes 

hangulatához. 
Elsőként Katona Gyula, az egyesület elnöke 

köszöntötte a jelenlévőket, aki beszédében az 
ünnepek jelentőségét hangsúlyozta. „Az ünne-
pek alkalmat adnak arra is, hogy kiemelkedő 

tevékenységüket végző embereket kitüntessünk, 
ezáltal elismerjük munkásságukat, és egyben 
biztatást adjunk másoknak, hogy érdemes ten-
nünk a közjóért” – mondta.  

A meleg hangvételű köszöntő szavak után 
Maróth Miklós professzor, akadémikus is meg-
osztotta gondolatait a jelenlévőkkel. Az aka-
démikus figyelemre méltó rövid előadásában 
Platón és Arisztotelész tanításairól is szó esett. 
Beszélt a nyugat-európai államok területi elv 
szerinti szerveződéséről, a közép- és kelet-eu-
rópai országok vérségi leszármazási elvéről.  A 

J únius 4-én a Nemzeti Összetartozás Nap-
ján a Csaba-kertben a Trianoni emlékmű-
nél Farkas András polgármester mondott 

ünnepi beszédet. A megemlékezésen szokás 
szerint 64 szál fehér virág került elhelyezésre 
a történelmi Magyarország 64 vármegyéjére 
emlékezve.

Június 11-én a Piliscsabai 
Klotildliget Községszépítő és 
Természetvédő Egyesület XI. 
alkalommal szervezte meg a 
Klotild-napot. A Klotild-díj és a 
Klotildligetért díjak átadása so-
rán elhangzott beszédek valódi 
útravalóul szolgáltak Piliscsaba 
közösségeihez. 

Minden nap 
egy új lehetőség számunkra,  
hogy szeressünk, alkossunk.

két rendező elv pedig az ünnepek tartalmát is 
meghatározza: „Közép- és Kelet-Európában, 
ahol erkölcsi közösségről beszélünk, azokat ün-
nepeljük, akik a közösség erkölcsi értékeinek 
gyarapításán vagy megőrzésén fáradoztak és 
kiemelkedő teljesítményt nyújtottak” – mondta. 

Klotild-díjban Csízi István és felesége 
Csíziné Varga Katalin részesültek. A díjazottak 
méltatását Csíky Gábor, a Klotild-díj alapító-
ja ismertette. „Ebben az évben ünnepeljük a 
reformáció 500 éves évfordulóját. Ebből az 
alkalomból református testvéreink életére, a 
közösségben végzett munkájára, annak hatására 
tekintettel megemlékezünk helyi szolgálatte-
vőkről” – mondta. 

Csízi István 1975-ben költözött Piliscsabára. 
Ideköltözése után a helyi református gyülekezet 
aktív tagja lett, évekig a gyülekezet fő gondno-
kaként tevékenykedett. Csíziné Varga Katalin 
tanárnő 1971 óta él Piliscsabán, tanári hivatását 
hosszú ideig a Piliscsabai Általános Iskolában 
gyakorolta, 1991-től a Klotildligeti Általános 
Iskola igazgatónője volt. Csíziné Varga Katalin 
1992-ben Piliscsabáért emlékplakettben, 2005-
ben Piliscsaba Díszpolgára címben részesült. 

Klotildligetért díjban részesült dr. Farkas 
Elek, aki az 1970-es évektől kezdve kötődik 
Piliscsabához. A díjazott évek óta töretlen lel-
kesedéssel tartja meg előadássorozatát „A ze-
neirodalom kiemelkedő alkotásai” címmel. 
„Felmérhetetlen tudásanyag birtokában maga 
határozta el, hogy másokkal is megismerteti és 
megszeretteti a komolyzenét. Ennek az önzet-

len elhatározásnak az évekkel ezelőtt elindított 
előadássorozat a bizonyítéka” − mondta Csíky 
Gábor. Dr. Farkas Elek orvosként is gyakran a 
közösség segítségére volt. 

Posztumusz Klotildligetért díj elismerésben 
Kovács Márton népi furulyatanár részesült. 
Kovács Márton, a Páduai Szent Antal iskola 
népzenetanára, a klotildligeti plébániatemplom 
kántoraként vált ismertté körünkben. Kovács 
Márton sokat foglalkozott Klotildliget történe-
tével is, több újságcikk őrzi kutatómunkájának 
eredményét. A díjat felesége, özv. Kovács Már-
tonné vette át. 

Az ünnepség szabadtéri eseményeit a népi 
furulyások műsora zárta. 18 órától a klotildligeti 
plébániatemplomban a közönség komolyzenei 
koncerten vehetett részt. A rendezvényt Tóth 
Zsófia, a Magyar Katolikus Rádió bemondója 
moderálta, Szilágyi Zsolt előadásában Koós Ká-
roly „Varju nemzetség” című művéből is hallha-
tott egy részletet a közönség..

Balasi Anikó

ESEMÉNYEK

A z  I. és II. világháborúban elesett pi-
liscsabai katonákra emlékeztünk má-
jus 28-án a Templom téren. A hősök 

napja alkalmából szervezett ünnepi megem-
lékezésen Farkas András polgármester mon-
dott beszédet, a Hauck János Német Nemze-
tiségi Általános Iskola verses, zenés műsorral 
készült. 

„Hálás vagyok azért, hogy az én generáci-
óm már csak a történelemkönyvek lapjaiból 
és filmekből ismeri az elmúlt évszázad hábo-
rúit, borzalmait és tragédiáit – mondta ünne-
pi beszédében a polgármester. – Köszönettel 
tartozom azoknak a hősöknek, akiknek vére 
árán ez megvalósulhatott. Családtagjaink kö-
zül azonban élnek olyanok, akik átélték a bor-
zalmakat, és mind a mai napig elfogja őket a 
félelem, ha meghallják a repülő erős hangját 
vagy a mentősziréna jajveszékelését, és min-
dig erősebben ver a szívük, amikor nyaralásuk 
során átmennek  a határon… A mai napon a 
nemzet hőseit ünnepeljük. Azokat, akik akár 
fegyverrel, akár anélkül, odaadóan szolgálták 
a hazát a végveszély óráiban, és akár az ön-
kény megtorló intézkedéseit is vállalták”. 

Egy kuriózumnak számító kiállítás ka-
pott helyet városunk Művészeti Galéri-
ájában, a Centropa Alapítvány Túlélés 

Szarajevóban című kiállítása. A piliscsabai FM 
KASZK Dr. Szepesi László Mezőgazdasági és 
Erdészeti Szakképző Iskola MÁS-órájának 
keretében érkezett a kiállítás Budapestről, és 
a piliscsabai lakosság is megtekinthette 2017. 
június 7−15-ig.

A délszláv háború (1991−2001) boszniai 
színterén a fővárost, Szarajevót csaknem há-
rom és fél évig (1992−1995) blokád alatt tartot-
ták a Szerb Köztársasági Hadsereg csapatai. Ez 
alatt az időszak alatt szervezte meg a szarajevói 
lakosság ellátását a zsinagóga mellett működő 
La Benevolencija zsidó segélyszervezet, akik 
segítettek mindenkinek politikai, nemzetiségi 
és vallási hovatartozásra való tekintet nélkül.

Szarajevóban évszázadok óta békésen élt 
egymás mellett a szerb ortodox, a bosnyák mu-
zulmán, a horvát katolikus és zsidó népesség, 
amíg a volt Jugoszlávia függetlenségre, nemzeti 
önállóságra törekvő népei és a szerbek között 
ki nem tört a háború 1992 áprilisában. Szo-
morú mementóként emlékezik a világ a bosz-
niai háború véres eseményére, a srebrenicai 
népirtásra, amikor a szerb hadsereg „etnikai 
tisztogatásának” áldozatul esett mintegy 8700 
bosnyák lakos. Többségében férfiakat mészá-

Miért gyűlünk össze évről évre, hogy meg-
ünnepeljük a hősök napját? Farkas András 
erről is szólt. Az emlékezés ugyanis nemcsak 
kegyelet, hanem tanulás is − mondta. Előde-
ink kitartása mindannyiunkra felelősséget 
ró, minden nap egy új lehetőség számunkra, 
hogy szeressünk, alkossunk. „Nem várhatunk 
másokra. Nekünk kell olyan világot teremte-
ni, amire gyermekeink is büszkék lehetnek” – 
hangsúlyozta. A hősök napja a megemlékezés 
virágainak elhelyezésével zárult. 

PP

roltak le, kisgyerektől 
a nagyapakorúakig. 
Az áldozatok tömeg-
sírját 1995-ben talál-
ták meg. A délszláv 
háború áldozatainak 
száma 300 000 főre 
tehető, 1 millió em-
ber menekült el ott-
honából.

A kiállított anyag-
ban találunk infor-
mációt Szarajevó 
ostromáról, a katonai 
akciókról, a politikai 
helyzetről, ám valójá-
ban a hangsúly a személyességen van, hogyan 
élték meg az emberek a város ostromát, a há-
borút, a kiszolgáltatottságot. A kiállítás kilenc 
nagy méretű tablója nekik, a szarajevói lakos-
ságnak és a La Benevolencija szervezet önkén-
teseinek állít emléket.

A kiállítás emblematikus tárgyai is lehetné-
nek az egyik óriásfényképen látható bőröndök, 
amikbe a legszükségesebbeket kellett a várost 
elhagyóknak összecsomagolniuk. Önkéntele-
nül is eszünkbe jut erről hazánk XX. századi 
történelme, amely bővelkedett az otthont elha-
gyásra kényszerítő történelmi eseményekben. 

1944-ben a zsidókat kényszerítették ottho-
nuk elhagyására és küldték sokukat a halálba, 
1946-ban a sváb lakosságot telepítették ki tö-
megesen Németországba, valamint 1947-ben a 
szlovák−magyar lakosságcsere következtében 
százezreknek kellett csomagolni, egész életüket 
beletömködve a bőröndökbe. 

A Túlélés Szarajevóban kiállítás emlékez-
tet bennünket a történelem azon korszakaira, 
amelyeknek nem szabad még egyszer megis-
métlődniük.

Bakos-Nagy Márta
könyvtáros tanár
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2017. május 21-én tartottuk idei első, múltidé-
ző határbejáró helytörténeti kirándulásunkat, 
az 1274. május 17-e körül kiadott piliscsabai 
határbejáró oklevél emlékére. Az immár hat 
éve tartó helytörténeti túrák tizenegyedik al-
kalmához értünk. Ebből negyedik alkalommal 
látogattuk meg a XIII. században élt Aynard 
lovag perbáli erősségét. 

10 órakor indultunk Csabáról, a Garancs-
hegy tetejéről, elindulásunk előtt elénekelve 
Boldogasszony Anyánk fohászát, hogy védel-
mezzen minket határbejáró utunkon. 23 fővel 
vágtunk neki az útnak, gyermekek, életük tel-
jében lévők és szépkorúak, egyforma határbe-
járó lelkesedéssel. Utunk (H)Ajnár mezején át 
vezetett, amely mező az egykori vár kaszálója 
és legelője lehetett. Útvonalunk pontosan Csa-
ba és Tinnye sok száz éves határvonalán ha-

ladt. Emiatt egy röpke előadás is elhangzott az 
alattunk lévő Garancsi(Tinnyei)-tó keletkezé-
sének török kori legendájáról. Csaba-Tinnye-
Perbál hármas határát elhagyva, egy réges-régi, 
a Garancsi-tóhoz hasonló, egykori tó medrén 
átkelve értük el a középkori Tázár-kútját. In-
nen az Ajnát hegyet északról megkerülve, fél 
12-kor Perbál határában csatlakozott hozzánk 
az Ay János által vezetett, 18 fős töki helytörté-
nész csapat. Ettől kezdve már könnyedén ment 
a 380 méter magasan lévő Aynard-vár felsza-
badítása és visszafoglalása az Ay-család javára. 
(A piliscsabai Ay család ugyanis Aynard lovag-
tól származtatja magát!)

A középkori Perbál-(Nagy)Kovácsi szekér-
útról értük el ¾ 1-kor az Ajnát(Nyerges)-hegy 
csúcsát, amely egyben a XIII-XIV. századi 
földvár területe is volt. A várban ebédelve elő-
adást hallhattunk Aynard lovagról és várának 
történetéről. Ezután következett a vár jelképes 
visszaadományozása az Árpádok nevében az 
Aynard családnak, Radványi Béla és Ay(nard) 
János (Ioannes de Aynard) részvételével. Az 
átadót fél 2-kor lezárva, mi csabaiak elkö-
szöntünk töki barátainktól. Majd a hegy me-
redélyén lejutva, (H)ajnár mezején átvágva, 
fél 3-kor érkeztünk vissza a csabai Garancs-
hegyre. Köszönjük mindenkinek a kirándu-
lást, különös tekintettel a sok kisgyermeknek 
és korelnökünknek, Környey Miklósnak! 

 
Radványi Béla

2017. május 31-én 17.30 órakor pedagógus-
napi ünnepséget tartottunk a Klarissza-ház-
ban. Farkas András polgármester úr ünnepi 
beszéde után a Piliscsabai Hagyományőrző 
Tánccsoport verssel és tánccal egybekötött 
vidám műsorral köszöntötte városunk ta-
nárait, óvónőit, dadusait. Ezúton is köszön-
jük odaadó munkájukat, és hogy elfogadták 
meghívásunkat.

MIKK

A Napsugár Óvoda és a Benedek Elek 
Óvoda közös alapítványa − a Mosoly-
gós Napsugár Alapítvány − sikeresen 

vett részt Piliscsaba Város Önkormányzata által 
a civil szervezetek számára kiírt pályázaton, így 
az elnyert támogatás segítségével lehetőségünk 
adódott egy közös családi nap megszervezésére. 

Huszadik éve küzdenek Piliscsaba, Pi-
lisjászfalu, Pilisszentiván és Tinnye 
legényei a pünkösdi király koszorú-

jáért. A koszorú és a kupa eddig csak egyszer 
került ki – ma már – városunkból Szentivánra, 
az idén másodjára nem helyi legény, hanem a 
tinnyei Bégány Levente viheti magával. A küz-
delmeket két korosztályban vívták a királyi és 
hercegi címért, a versengés vezérfonalát Szent 
László királyunk életének legendája adta. A 
korabeli erőpróbák: birkózás, íjazás, dobócsil-

A Cselekvő közösségek − aktív közös-
ségi szerepvállalás keretében Piliscsa-
bán 2017. május 9. és 11. között került 

megrendezésre a Közösségek hete elnevezésű 
országos programsorozat. 

Május 9-én a PPKE BTK Boldog Özséb szín-
társulat előadásában láthattuk az Arany János és 
Szent László emlékezete című színdarabot. Má-
jus 10-én és 11-én a Falumúzeumban került sor 
a Piliscsaba régen és most című programunk-
ra, ahol a helytörténeti gyűjteményt Peterle 
Györgyné Gráf Borika mutatta be, Timár Zsó-
fia pedig kézműves foglalkozást tartott az oda-
látogató lelkes gyerekseregnek. A gyerekek a 
Falumúzeumban felpróbálhatták a nemzetiségi 
ruhákat, és közben feladatokat kaptak Borika 

„Mosolygós”  
Családi nap  
a Csaba-kertben

Piliscsaba 20. pünkösdi királya

Közösségek hete

Célunk az óvodai közösség építése egy színes, 
változatos családi délelőtt keretein belül. 

Június 10-én, szombaton került sor a prog-
ramra, amely „Állati jó buli” mottóval került 
megrendezésre: a cím már sejteti a tematikát, 
hiszen az állatok köré szerveztük tevékenysé-
geinket. A délelőtt egy kis bemelegítő zenés 
tornával kezdődött, ami felpezsdítette az abban 
részt vevő kicsiket és nagyokat egyaránt, majd 
különféle állomásokon más-más tevékenysége-
ket lehetett végezni, pecsétért cserébe. Így volt 
sport- és akadálypálya, KRESZ-pálya, barkácso-
lós tevékenységek, kupakhorgászat, arcfestés, 
ráadásként lovaglás és személykereső kutyák 
bemutatója is szerepelt a programban. Kulturá-
lis élményként az érdeklődők megtekinthették 
az Uradalmi házban berendezett városi múzeu-
mot Borika néni vezetésével. A változatos tevé-
kenységek között mindenki megtalálta a számá-
ra legérdekesebbet, a kicsik lelkesen játszottak, 
szórakoztak, szüleikkel közösen tevékenyked-
tek, illetve alkalom adódott egy kis beszélgetésre 
is. A nagy melegben jólesett egy kis fagylaltozás, 
jégkása szürcsölése, édesszájúaknak vattacukor 
kínálta magát.

A sikeres rendezvény nem jöhetett volna 
létre támogatóink nélkül. Köszönetet mon-

dunk: Piliscsaba Város Önkormányzatának, a 
Máriahalmi Tarka Lovas Klubnak, a Pilis Budai 
Kutyamentők Közhasznú Egyesületének, Buczi 
Melindának, Faragó Péternek, Papp Zsoltnak, 
Peterle Györgyné Borikának, Szelke Lászlónak, 
a Szlojó Kft.-nek, Császár Klaudiának, a MÁK 
Cukrászdának. Köszönöm a két óvoda nevelői 
közösségének a lelkes részvételt. Végül, de nem 
utolsósorban köszönjük minden családnak, ovi-
sainknak és szüleiknek, hogy eljöttek és együtt 
tölthettük ezt a napos délelőttöt.

Németvölgyi Barbara
a Mosolygós Napsugár Alapítvány képviselője

lag- és lándzsavetés mellett nem maradt ki az 
elrabolt leány megmentése, sőt a szent életű 
király példáján okulva („Aki első akar lenni, 
legyen mindenkinek a szolgája”) az ifjak az Is-
kola utca kátyúzásában is kitettek magukért. 
A királyleánykák a legények küzdelméhez 
méltó pünkösdöléssel örvendeztették meg a 
jelenlévőket. Piliscsaba huszadik, 2017. évi 
pünkösdi királya tehát Bégány Levente lett, 
a hercegi címet Tüske Márton hódította el, a 
kisherceg méltóságát a legfiatalabb versenyző, 

Kardeván-Lapis 
Ágoston ér de-
melte ki, pün-
kösdi királynéul 
E  de lényi Emmát 
e melték a trónra, 
mindannyiukat 
megérdemelten. 

Piliscsabai  
Táncház  

Egyesület

nénitől, ami játékosan tanította meg őket a szí-
nek, formák és számok fel- és megismerésére. 
A program egy kézműves foglalkozással zárult, 
amit a Művészeti Galériában tartottunk meg 
(ezért külön köszönet Tányának). A madarak 
és fák napja kapcsán a gyerekek madáretetőt 
készíthettek befőttesüveg és a kreatív fantázi-
ájuk felhasználásával. A múzeumban készült 

fotóválogatásból csomagolópapírt készítettünk, 
ami tökéletes alapja volt a kézi dobnak. Ezúton 
köszönjük az óvó nénik segítségét is! 
Nagyon szép munkák születtek, ügyesek voltak 
a gyerekek. A két nap alatt közel 100 embert 
mozdított meg a programsorozat, köszönjük 
mindenkinek a részvételt! 

Szelke László Pedagógusok  
köszöntése

ÁLLÁSAJÁNLAT  
PARKETTÁSOKNAK  

ÉS ASZTALOSOKNAK!
 Modern gépparkkal  
rendelkező cégünk  

hosszú távú munkavégzésre keres 
gyakorlott, illetve kezdő parkettás  

szakembereket, valamint a szakma 
iránt érdeklődő asztalosokat is.

 Elérhető fizetés:  
nettó 250-300.000 Ft/hó  

+ teljes munkaidős bejelentés!
 Munkaidő: hétfőtől-péntekig 

Munkavégzés helye:  
az ország egész területén,  

jellemzően Budapesti régió.
 A jelentkezéseket várjuk  

a következő elérhetőségeken:  
(önéletrajz előny)

Email: info@swissparkett.hu 
Tel.: 06 70 200 7874

A Községszépítő Egyesület kirándulása 
Aynard lovag várába

OTTHONI MUNKA!
Reklámtárgyak összeállítása, 

egyebek...

érd.: 06-90-60-36-07

audiopress.iwk.hu   635 Ft/min 
06-1 222 8397
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A május, a húsvét utáni időszak mind-
annyiunk szívébe a kellemes, jó ér-
zéseket költöztette. Részt vettünk a 

Csabagyöngye Egyesület által szervezett ma-
darak és fák napján, a roma közösség anyák 
napi ünnepségén, meghallgattuk az egyházze-
nei napokon fellépő kórusok csodálatos éne-
keit, koszorúztunk Jurij Migas volt nagykövet 

Tarján Község Német Önkormányzata 
második alkalommal rendezte meg az 
országos kézművesnapot, melyre az idén 

48 kiállító, kézműves csapat érkezett elsősorban 
a Dunántúlról. Piliscsaba Német Nemzetiségi 
Önkormányzata a helyi kézimunkakör 12 vál-
lalkozó kedvű tagját nevezte. Az egész napos, 
jó hangulatú közösségi esemény létrejöttét az 
Országos Német Nemzetiségi Önkormányzat 
és Tarján Község Önkormányzata támogatta. 
A vendégek szórakoztatásáról a helyi fúvósze-
nekar, a dalkör, a Német Egyesület, valamint  a 
Tarjáni Német Nemzetiségi Általános Iskola és 
Óvoda műsora gondoskodott. 

A kézműves csapatok bemutatói és a fellépők 
után vacsorával látták vendégül a résztvevő-
ket. Miskovics Mária, a Tarjáni Német Önkor-
mányzat elnöke a szervezők nevében köszönte 

emléktáblájánál és a hősök napján. Jártunk a 
Szepesi-napon is, ahol az idén Peter Šrank fa-
faragó egy üvöltő farkast készített a Dr. Szepesi 
László Szakközépiskolának. Az idei tanévre 
befejeződtek a nyelvtanfolyamok, a következő 
tanévben már lesz egy haladó, egy középhala-
dó, és megint indul kezdő tanfolyam. (A jelent-
kezés a 70/456-3852-es telefonszámon történ-
het, Hamerszkiné V. Rozáliánál.) Továbbra is 
készülünk az augusztus 12-i Nemzetiségi dél-
után programra, melyre sok vendéget várunk 
Szlovákiából, a még élő kitelepültek, illetve 
leszármazottaik ígérték, hogy hazalátogatnak. 
Az idén először szervezzük meg a „Testvér-
városok iskolásainak találkozása” című nyári 
nyelvtáborunkat, ahol reményeink szerint 20 
piliscsabai és 15 külföldi diák fog együtt tölteni 
pár napot, július 1-től 9-ig. A felső tagozatos 
diákok általános iskolájukban, illetve közvet-

lenül a Szlovák Nemzetiségi Önkormányzatnál 
jelentkezhetnek a táborra. Reményeink szerint 
kellemes barátságok szövődnek a gyermekek 
között, miközben egy icipicit betekintünk 
egymás „országaiba”. A tábor a gyermekek ré-
szére ingyenes. A Csaba-napon is részt vesz-
nek a gyermekek, a szlovák játszótéren és a 
nemzetiségi ételkóstolón. Rövid műsorukban 
megmutatják, mit tanultak itt az egy hét alatt. 
Szeretettel várunk minden piliscsabai lakost a 
Csaba-napon! Látogassanak el a honlapunk-
ra (http://csabaiszlovakok.oldalunk.hu) vagy 
Facebook-oldalunkra (Piliscsabai Szlovákok), 
ott követhetik a nálunk zajló eseményeket. 
Mindenkit szívesen fogadunk, aki szlovák kö-
tődésű, érzelmű vagy csupán szimpatizáns.

                        KaGaToRo

Események 
a szlovák közösségben

Fürge ujjak Tarjánban
II. Országos Német Nemzetiségi Kézművesnap 

SPORT

HÍREK 
PAFC aerobik

2017. május 20−21. között Nyíradonyban került megrendezésre az Aero-
bik Magyar Kupa II. forduló és Magyar Bajnokság. Felnőtt stepcsapatunk 
– Csizi Melinda, Falvi Zsófia, Hettyey Ágota, Rakóczki Mária, Szauter 
Tünde és Vágvölgyi Anikó – megvédte helyezését, ismét a dobogó legfelső 
fokára állhatott, ezzel megszerezve a magyar bajnoki címet is. Utánpótlás 
egységeink első országos versenyükön a várt eredményt hozták: Kiss Jo-
hanna, Kovács Borbála, Nagy Villő, Rakóczki Réka csapatban a 15., Do-
mokos Dalma leány egyéniben a 24. helyet szerezte meg. 
Sportaerobikos versenyzőink május 23-án indultak Portugáliába, 
Cantanhede-be a Portugál Open és Világkupa versenyre. Versenyzőink 
derekasan helyt álltak: Szauter Zita UP1 női egyéniben az 50 fős me-
zőnyből a 22. helyen végzett, trióval és csoporttal nem jutott döntőbe. 
Aerodance versenyszámban viszont a dobogó harmadik fokára állhatott 
ő és csapattársai: Balogh Emese, Varjassy Anna („Nyolcütem” Piliscsaba), 
Száger Ivett, Singh Amrita, Babik Liliána (D’Aerobic SE). 

Kiss Kinga, Kiss Borbála és Szauter Liza egységeivel kitűnő gyakorlatokat 
mutatott be, de sajnos nem jutottak döntőbe. 
Június 9-én a szezonzáró Budapest-kupán utánpótlás versenyzőinkért új-
ra izgulhattunk. Eredményeink: UP3 leány egyéni – Kiss Johanna arany, 
Kovács Borbála ezüst, Nagy Villő bronz minősítés. UP3 csoport – Skáre 
Csenge, Sághy Hanna, Szelke Anna, Blaschek Fruzsina bronz minősítés. 
UP4 trió – Skáre Zselyke, Gangel Hedvig, Regőczi Zsófia ezüst minősítés. 
UP3 trió – Kiss Johanna, Kovács Borbála, Nagy Villő arany minősítés. 
Felkészítő edzők: Katona Enikő PAFC, Bucsánszkiné Szloboda Éva 
„Nyolcütem” Piliscsaba, Dóczi Dorottya D’Aerobic Se Budapest. Köszön-
jük munkájukat! 
Büszkék vagyunk versenyzőinkre, köszönjük kitartásukat és szorgalmu-
kat! Hajrá PAFC!

PAFC média

Karlovy Vary 2017: ezüstérmes  
az U16-os csapatunk!

Már harmadik alkalommal kaptunk meghívást Csehországba, egy nem-
zetközi labdarúgó tornára. A pünkösdi hétvége számos élményt jelentett 
mindenkinek: Karlovy Vary látnivalóin, a finom cseh ételeken, a hétvé-
gét jellemző bulihangulaton túl izgalmas mérkőzéseket játszottak káni-
kulában és szakadó esőben is focistáink.
Köszönjük a lehetőséget! Triffné Magyar Andrea

meg a csapatok részvételét, különösen a csabai 
csapatnak, akik a legnépesebb küldöttség let-
tek. Mint vendéglátóknak nem csak a program 
megszervezése volt céljuk. Lehetőséget akartak 
biztosítani, hogy a nemzetiségi kézművességet, 
a különböző kézimunkák szépségét és a bennük 
rejlő hagyományokat bemutathassák. Öröm 
volt látni, ahogy a csapatok dolgoztak, lelkesen 
meséltek, mutattak technikákat és formákat, 
osztották meg tapasztalataikat a látogatókkal. A 
kézművesnap sikere bebizonyította, hogy nem 
csak mesterek, de lelkes nagykövetek is ezek a 
hölgyek, akik megérdemlik, hogy bemutathas-
sák tudásukat és munkájukat. Miskovics Mária 
elnök asszony elmondta, hogy új ötletekkel, 
kiállítókkal már most készülnek a következő 
kézművesnapra, melyre szeretettel várják ismét 
a csabai kézműves asszonyokat.

A kézművesnapról az Unser Bildschirm né-
met nemzetiségi hírműsor is készített riportot.

http://www.mediaklikk.hu/video/nemet-
nyelvu-hirek-m1-2017-06-03-i-adas/

Bőhm Krisztina kulturális referens
Képek: Miskovics Mária, Peterle Györgyné

PSE HÍREK 
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A Városi Könyvtár 
júniusi ajánlója

Berg Judit: A 
holló gyűrűje
Éjszakánként életre 
kelnek a budavári 
Mátyás-templomot 
díszítő állatok, 
gorgók, sárkányok 
meg Bodza, a király-
sírt őrző kőkutya.

Phyllis T. Smith: 
A Palatinus-
domb lányai

Augustus császár 
diadalmenet élén 

tér vissza Rómába. 
Távolléte alatt 

meglehetősen furcsa 
társat talált egyetlen 

gyermeke, Julia. 

Margit Auer: 
Mágikus  
állatok  
iskolája 1.
Soha többé nem 
kellene egyedül 
lenned, ha van 
egy saját állatod.

Nádas Péter: Világló részletek
A Világló részletek lapjain elkalandozunk a 18. század-
ban bevándorolt ősöktől kezdve az első és második 
világháborún, a kommunizmus szörnyűségein keresztül 
az ’56-os forradalomig. 

Andrzej 
Sapkowki: 

Vaják 1.: 
Az utolsó 
kívánság

Történet 
Geraltról, aki a 

mágia és a kard 
mestere.




